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Nezapomeňte si zajistit 
říjnové vydání  

Moderní obce 
(expeduje se už 6. 10.) 

 
 Mimo jiné v něm naleznete: 
 přílohu Komunální odpad: 
• S ministrem životního prostředí Pavlem Drobilem 
o přípravě nového zákona o odpadech 
• Je lepší vlastní skládka, nebo pronajatá? 
• Nakládání s odpady na pohřebištích 
a téma měsíce IT infrastruktura obcí a měst: 
• S vrchním ředitelem MV ČR J. Mrázem o tom, jak 
pokračuje příprava základních registrů, jak ufinan-
covat provoz informačních systémů pořízených 
veřejnou správou s využitím dotací z IOP atd. 
• Kolik máš přihlašovacích hesel a jmen, tolikrát jsi 
úředníkem? 
• Elektronizace veřejné správy očima starostky 
obce s rozšířenou působností 
• Když spisová služba umí z datové schránky auto-
maticky stáhnout zprávy a předat je podatelně... 
• Co je to a čemu slouží datový sklad 
• Databáze chrání kulturní dědictví 

AKT UÁL NĚ  

ROP: Co dnes řekne vláda? 
Jak včera oznámila kancelář Asociace krajů 

(AK) ČR její předseda, hejtman Jihomorav-
ského kraje Michal Hašek spolu s 1. místo-
předsedou AK, hejtmanem Pardubického kraje 
Radko Martínkem, předložili předsedovi vlády 
Petru Nečasovi komplexní argumentaci AK 
ČR proti zrušení spolufinancování regionál-
ních operačních programů ze státního rozpoč-
tu a o dopadech na soukromý sektor a veřejný 
sektor, včetně stovek možných soudních sporů 
o náhradách škody proti České republice. 
Podle vyjádření Michala Haška premiér Petr 
Nečas sdělil, že se tímto problémem bude 
vláda zabývat dnes, tedy ve středu 22. 9., při 
projednávání návrhu státního rozpočtu.  

»S ohledem na vážnost situace jsem dnes 
navrhl také Poslanecké sněmovně, aby vláda 
zdůvodnila své nestandardní rozhodnutí a 
kvantifikovala dopady na neziskový sektor, 
podnikatele, města a obce ci kraje,« dodal 
Michal Hašek. 

Protestují i velká města 
Komora statutárních měst Svazu měst a obcí 

(SMO) ČR ostře odsoudila rozhodnutí vlády, 
kterým bylo zrušeno 7,5% spolufinancování 
státu u projektů realizovaných v rámci regio-
nálních operačních programů. Toto rozhodnutí 
fakticky dopadne na města a obce, kterým  
v mnoha případech nezbude, než se realizace 
projektu vzdát. V rámci škrtů ve státním roz-
počtu se vláda rozhodla »snížit« spolufinanco-
vání státu u projektů realizovaných v rámci 
regionálních operačních programů ze 7,5 % na 
0 %. »Takový krok rozhodně nelze chápat 
jako úsporu veřejných prostředků, jelikož 
výpadek dotace od státu budou nuceny pokrýt 
města a obce z vlastních zdrojů. Zatížení se 
tak pouze přenáší z jednoho na druhého,« 
tvrdí předseda SMO ČR Oldřich Vlasák. Obce 
se dosud podílely na financování projektů 

Letošní ročník soutěže Cesty městy již zná 
své vítěze. Tato celostátní soutěž, svým zamě-
řením ojedinělá v celé střední Evropě, se už 
devět let soustřeďuje na zklidňování dopravy 
ve městech a obcích a na propagaci kvalitních 
dopravních řešení, která se mohou stát příkla-
dem pro celou municipální sféru. Soutěž pořá-
dá Nadace Partnerství pod záštitou Minister-
stva dopravy – BESIP, jejím generálním part-
nerem je společnost Škoda Auto. Letos se jí 
zúčastnilo 39 dopravních řešení ze všech krajů 
ČR. Vyhlášení výsledků letošního ročníku se 
konalo minulý čtvrtek v Litomyšli (která patři-
la k vítězům loňského 
ročníku), mezi osm 
nejúspěšnějších pro-
jektů Nadace Partner-
ství rozdělila celkem 
0,4 mil. Kč a další 
věcné ceny v hodnotě 
více než 0,1 mil. Kč.  

Jak při slavnostním 
ceremoniálu konstato-
val poslanec Stanislav 
Huml (zastupující  
v Litomyšli ministra 
dopravy Víta Bártu), 
Ministerstvo dopravy 
bude i napříště podobné projekty v obcích a 
městech podporovat. Podporu soutěži i v příš-
tím ročníku přislíbil také Petr Ondráček za 
společnost Škoda Auto. 

Vítězství v kategorii bodová řešení a 80 
tisíc korun získala obec Písečná v okrese Ústí 
nad Orlicí za přestavbu křižovatky v centru 
obce na malou okružní. »Jde o vyvážené, citli-
vé a komplexní uspořádání významného veřej-
ného prostoru v centru obce. Ocenili jsme 
zejména jasné vymezení ploch pro automobilo-
vou dopravu a parkování, což pomohlo zvýraz-
nit prostor pro pěší a cyklisty,« uvedl předseda 
hodnotící poroty Jan Mužík z katedry urbanis-

mu a územního plánování Fakulty stavební 
ČVUT. Zvláštní cenu ministra dopravy a  
50 tisíc korun získaly České Budějovice, 
zvláštní cenu časopisu Moderní obec (hlavního 
mediálního partnera soutěže) převzala obec 
Jenišovice v okrese Jablonec nad Nisou. 

V kategorii liniová řešení zvítězila a prémii 
80 tisíc korun obdržela Opava za vybudování 
samostatných cyklistických pruhů na frekven-
tovaných komunikacích města. »V Opavě nás 
zaujala především snaha vést cyklisty v prosto-
ru pozemní komunikace, což vedlo zároveň ke 
zvýšení bezpečnosti všech účastníků silničního 

provozu,« vysvětlil 
člen hodnotící komise 
Ladislav Cvrkal, do-
pravní odborník z 3M 
Česko. Druhé místo 
spojené s finanční 
prémií 60 tisíc korun 
obsadil Děčín za vý-
stavbu vnitroměstské 
stezky pro pěší a cyk-
listy. Zvláštní cenu 
společnosti 3M Česko 
ve formě signalizační-
ho radaru si odnesl 
Nový Bydžov, zvláštní 

cenu generálního partnera soutěže – společnos-
ti Škoda Auto a 50 tisíc korun získal Uničov. 

V kategorii plošných řešení (prémie 80 tisíc 
korun) zvítězila Napajedla, a to díky rozsáhlé 
regeneraci dopravních a funkčních ploch  
v městské památkové zóně.  

Podrobné informace o všech soutěžních řeše-
ních jsou k dispozici na stránkách soutěže na 
adrese: www.cestymesty.cz . 

( z r )  
K oceněným projektům se vrátíme v příštích 

číslech Moderní obce. Už v říjnovém vydání 
představíme projekt z Jenišovic na Jablonecku. 

Vítězové soutěže Cesty městy jsou již známi 

(Pokračování na stránce 2) 

Už tento pátek 24. 9. se v italském městečku Cervia uskuteční slavnost-
ní vyhlášení letošního ročníku evropské soutěže Entente Florale Europe – 
Evropská kvetoucí sídla. Za Českou republiku do Itálie míří delegace 
statutárního města Havířov a malé obce Studenec na Semilsku. Zatímco 
Havířov si účast v prestižní evropské soutěži vybojoval loňským vítěz-
stvím v celostátní soutěži Město stromů, obci Studenec náleží právo re-
prezentovat ČR za její loňský zisk Zelené stuhy (udělované za péči o zeleň a životní prostředí)  
v celostátním finále soutěže Vesnice roku.  

Soutěž Entente Florale Europe – Evropská kvetoucí sídla je zaměřena především na společný 
zájem radnic, obyvatel i místních podnikatelů o kvalitu života, k níž zásadní měrou přispívají za-
kládání a péče o zeleň v sídlech i v okolní krajině, péče o životní prostředí a jeho zlepšování a 
vytváření podmínek pro turismus. V zahraničí se těší soutěž Entente Florale Europe vysoké prestiži 
a oceněná města využívají své účasti úspěšně k propagaci i rozvoji turistického ruchu.              ( z r )  

Součástí soutěžního projektu z Jenišovic byla i 
tato autobusová zastávka.  Foto: Nadace Partnerství   

Držme palce Havířovu a Studenci 

http://www.moderniobec.cz
http://www.cestymesty.cz
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stejnou měrou jako stát, 7,5 %, nyní by to tedy 
mělo být 15 %. Výrazné zvýšení nákladů mů-
že v mnoha případech znamenat i zastavení 
vlastní realizace projektu. »Takové náhlé roz-
hodnutí vlády považujeme ze nefér,« dodává 
primátor Děčína Vladislav Raška. V případě 
jakéhokoli krácení města a obce očekávají, že 
se na dofinancování budou podílet kraje. Ko-
mora statutárních měst také znovu apeluje na 
vládu ČR, aby dodatečné prostředky z evrop-
ských fondů ve výši asi 6 mld. Kč, které naše 
republika získá jako vyrovnávací platbu za 
nepřesný odhad růstu HDP v roce 2005, smě-
řovaly do měst a obcí na pokrytí povodňových 
škod. Pro mnohé obce byly letošní povodně 
skutečně devastující. (Ke spolufinancování 
projektů v rámci ROP ze strany státu více  
v chystaném říjnovém vydání Moderní obce, 
využití dodatečných prostředků EU jsme se 
věnovali již v srpnovém čísle.) 

OTEVŘENO x ZAVŘENO 
Už zítra, ve čtvrtek 23. 9., ve 13 hodin končí 

letošní hlasování veřejnosti v soutěži OTE-
VŘENO x ZAVŘENO. Letos do ní došlo 
rekordních 94 nominací, přísným ověřením 
prošlo 59 z nich (nominace ke stejnému úřadu 
a věci navíc byly sloučeny vždy do jedné). 
Celkem 12 nominací je kladných (Otevřeno) a 
47 záporných (Zavřeno). Hlasovat lze na  
http://www.otevrete.cz/hodnoceni-uradu/soutez-otevreno-zavreno/cena-verejnosti-2010/ . 

Jaké má být sociální bydlení 
Seminář Zákonná úprava problematiky soci-

álního bydlení se připravuje na 4. 10. do Po-
slanecké sněmovny. Vystoupit se tam mj. 
chystají předseda Sdružení nájemníků ČR 
Milan Taraba, předseda správní rady Občan-
ského sdružení majitelů domů, bytů a dalších 
nemovitostí ČR Tomislav Šimeček, poslanec a 
starosta Prahy 6 Tomáš Chalupa, jednatelka 
Institutu regionálních informací Milada Ka-
dlecová, předseda bytové komise Svazu měst 
a obcí ČR, náměstek primátora Kladna Voj-

(Pokračování ze stránky 1) 

Za loňský rok odevzdaly školy zapojené  
v recyklačním programu Recyklohraní 5719 
vyřazených televizí a 3363 počítačových moni-
torů. Díky tomu se do přírody mimo jiné nedo-
stalo 1377 tun nebezpečného odpadu, což je 
váha například šesti Soch svobody. I takové 
zjištění je možné vyčíst z tzv. Environmentál-
ního vyúčtování, jež obdržely školy účastnící 
se projektu, který iniciovala  neziskově hospo-
dařící společnost ASEKOL, která 
v zastoupení výrobců a dovozců 
elektrozařízení organizuje celo-
státní systém zpětného odběru 
elektrozařízení, tj. sběr, dopravu a 
recyklaci elektrozařízení včetně 
financování celého systému.  
České základní, mateřské a 

střední školy už třetím rokem třídí 
elektroodpad a baterie v rámci programu Re-
cyklohraní, jehož cílem je zapojit téma třídění 
odpadů do výuky a zpřístupnit dětem praktic-
kou zkušenost s tříděním elektroodpadu a bate-
rií. Kolektivní systém 
ASEKOL v rámci 
programu dlouhodobě 
zodpovídá za sběr 
elektrošrotu. 

»Letos se nám po-
dařilo vytvořit studii, 
díky níž jsme schopni 
přesně vypočítat pří-
nosy recyklace televi-
zí a monitorů pro 
životní prostředí. Na 
základě studie jsme se 
rozhodli pro obce a 
následně i pro školy 
vypracovat tzv. Envi-
ronmentální vyúčto-
vání za loňský rok. Školy tak zjistí, jak kon-
krétně jejich snažení prospělo životnímu pro-
středí,« říká Hana Ansorgová z Asekolu. 

Obsahem Environmentálního vyúčtování je 
počet televizí a monitorů, které škola v minu-
lém roce odevzdala k recyklaci, a přepočet na 
přínos životnímu prostředí. S využitím této 

studie každá zapojená škola nyní přesně zjistí, 
kolik bylo jejím přispěním uspořeno elektrické 
energie, energetických surovin, primárních 
surovin a pitné vody, ale i její podíl na snížení 
produkce nebezpečných odpadů a emisí sklení-
kových plynů.  

Školy zapojené v Recyklohraní loni odevzda-
ly 5719 vyřazených televizí a 3363 počítačo-
vých monitorů. »Recyklací těchto spotřebičů se 

ušetří elektrická energie, která by 
vystačila 519 běžným českým 
domácnostem na celý rok. Mimo 
to se třeba nemusí vytěžit množ-
ství ropy, které se rovná 82 cestám 
osobním vozem do Londýna a 
zpět a nevyprodukuje nebezpečný 
odpad rovnající se produkci ne-
bezpečného odpadu celé ČR při-

bližně za 10 dní,« upřesnila Hana Ansorgová.   
Ze všech škol zapojených v Recyklohraní 

odevzdala nejvíce použitých televizí a počíta-
čových monitorů Střední škola – Centrum 

odborné přípravy 
technickohospodářské 
z Prahy 9. Také díky 
odbornému zaměření 
výuky se škole podaři-
lo vytřídit 294 televizí 
a 173 monitorů. Na 
druhém místě se umís-
tilo Gymnázium Kro-
měříž, které vybralo 
208 televizorů a 122 
monitorů. Pomyslná 
bronzová medaile 
patří Základní škole 
Křivoklát. Ta vytřídila 
176 kusů televizí a 
104 monitorů. 

Přesné vyčíslení dopadu sběru a recyklace 
elektrozařízení na životní prostředí se Asekolu 
povedlo jako jednomu z prvních kolektivních 
systémů v Evropě. Výsledná bilance je překva-
pivá a vyzněla jednoznačně pro zpětný odběr 
zařízení. Opět se tak podpořil význam recyklo-
vání použitých elektrospotřebičů.               ( t z )  

Získejte environmentální vyúčtování aktivit své školy! 

(Pokračování na stránce 3) 

Jak Praha snížila produkci nebezpečných odpadů  
Od roku 2005 je stanovena zákonná povin-

nost zajištění zpětného odběru elektrozařízení, 
např. lednic, televizí, počítačových monitorů, 
videorekordérů a mnoha dalších. Se vznikem 
této povinnosti došlo k úspoře financí v roz-
počtu hl. m. Prahy za období 2005–2009 ve 
výši 10,094 mil. Kč. Zpětný odběr výše uvede-
ných elektrozařízení je na území hl. m. Prahy 
zajištěn na základě smlouvy mezi hl. m. Pra-
hou a kolektivním systémem ASEKOL. Ode-
vzdání elektrozařízení v rámci zpětného odběru 
je zdarma, a to na všech 13 sběrných dvorech, 
jejichž provoz hradí hl. m. Praha ze svého 
rozpočtu. Před rokem 2005 byla výše uvedená 
vyřazená elektrozařízení nebezpečným odpa-
dem, tudíž jeho sběr a odstranění byly také 
hrazeny z rozpočtu města. Nyní tato vyřazená 
elektrozařízení už mají status výrobku podléha-
jícího režimu zpětného odběru a náklady na 
jeho sběr a odstranění hradí ASEKOL. 

Podle environmentálního vyúčtování výsled-
ků zpětného odběru elektrozařízení, které ASE-
KOL poskytl hl. m. Praze, tento kolektivní 
systém ve sběrných dvorech hl. m. Prahy bě-
hem roku 2009 vysbíral asi 65 tisíc televizorů a 
monitorů. Díky tomu se  produkce nebezpeč-
ných odpadů snížila o téměř 9900 tun. Připo-
meňme, že snížení produkce skleníkových 
plynů vztažených k jednomu zpětně odebrané-
mu televizoru činí v průměru 44 kg CO2, tedy 
množství, které vyprodukuje jeden běžný auto-
mobil na trase mezi Prahou a Ostravou. 

Environmentální vyúčtování je přesný výpo-
čet přínosu pro životní prostředí, který vznikl 
na základě zajištění zpětného odběru a recykla-
ce odevzdaných televizí a počítačových moni-
torů. Součástí tohoto vyúčtování je i vyčíslení 
podílu na snížení produkce nebezpečných od-
padů a emisí skleníkových plynů.       

  ( t z )  

Úspora energií a surovin ve školách zapojených do 
Recyklohraní v roce 2009 

 TV monitory celkem 
počet sebraných kusů  
za rok 2009 5719 3363 9082 

úspora elektrická energie 
(MWh) 929 421 1350 

úspora ropy (l) 16 528 10 257 26 785 
úspora primárních surovin (t) 56 5 61 
úspora vody (m3) 4261 2546 6807 
snížení produkce nebezpeč-
ného odpadu (t) 829 548 1377 

Zdroj: ASEKOL 

snížení produkce skleníko-
vých plynů (t CO2 ekv) 252 109 361 
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Titul Vesnice roku 2010 obdržela obec 
Ratměřice ze Středočeského kraje v konkuren-
ci rekordního počtu 361 soutěžících obcí. Dru-
hé místo získal městys Koloveč z Plzeňského 
kraje a cena za třetí místo patří obci Hlavnice  
v Moravskoslezském kraji. Čestným hostem 
vyhlášení výsledků celostátního kola soutěže 
při příležitosti konání XVIII. ročníku Mezi-
národního festivalu dětských folklorních sou-
borů Písní a tancem v Luhačovicích byl před-
minulou sobotu předseda 
vlády Petr Nečas. Za 
vyhlašovatele soutěže se 
slavnostního ceremoniá-
lu zúčastnili ministr pro 
místní rozvoj Kamil 
Jankovský a náměstek 
ministra zemědělství 
Juraj Chmiel.  

Obec Ratměřice se 
nachází v jižní části  
benešovského okresu,  
10 km od města Votice, 
směrem na Louňovice 
pod Blaníkem. Rozloha obce je 954 ha a k 1. 1. 
2008 tam žilo 255 obyvatel s průměrným vě-
kem 38 let. Starosta Viktor Liška se již stačil 
vyjádřit, jak obec naloží s milionem korun, 
které získala za vítězství v celostátním kole, i  
s dalším milionem, který jí patří za prvenství 
ve Středočeském kraji. »Chceme zrekonstruo-
vat sportovní areál, opravit obecní úřad a vy-
lepšit místní komunikace,« konstatoval. 

Vítězné obce jednotlivých krajských kol 
soutěže a nositelé ocenění Zlatá stuha – za 
vítězství v krajském kole navštívila a hodnotila 
v termínu od 30. 8. do 5. 9. 2010 celostátní 
hodnotitelská komise složená ze zástupců vy-
hlašovatelů a spoluvyhlašovatelů soutěže. Vy-
hlašovateli soutěže jsou Ministerstvo pro míst-
ní rozvoj, Ministerstvo zemědělství, Svaz měst 
a obcí ČR a Spolek pro obnovu venkova ČR.   

Ministerstvo zemědělství považuje rozvoj 
venkova za jednu ze 
svých priorit. Proto také 
podporuje soutěž Vesnice 
roku, jejímž cílem je 
povzbudit obyvatele 
venkova, aby se aktivně 
podíleli na rozvoji svého 
domova, upozornit na 
rozmanitost a pestrost 
Programu obnovy venko-
va a zároveň informovat 
širokou veřejnost o vý-
znamu venkova. Minis-
terstvo zemědělství má v 

rámci soutěže Vesnice roku v gesci ocenění 
Oranžová stuha, které se uděluje za příkladnou 
a dobře fungující spolupráci mezi obcí a země-
dělským subjektem, popřípadě místní dobro-
volnou organizací myslivců, včelařů, rybářů a 
dalších. Vítěz celorepublikového kola soutěže 
o Oranžovou stuhu bude slavnostně vyhlášen  
v Senátu PČR v Praze 15. 11. 2010.   

( t z )  

Soutěž o titul Starosta roku spěje do finále  

Středočeské Ratměřice Vesnicí roku 2010 
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těch Munzar, poslankyně Zdeňka Horníková 
či ředitel Laboratoře experimentální ekonomie 
při VŠE v Praze Miroslav Zajíček. Registrace 
účastníků má uzávěrku 29. 9. na e-mailové 
adrese zuzana.filipova@praha.eu nebo na tele-
fonním čísle +420 737 270 988. 

IS SZIF musí přinést i úspory 
Jasné zadání dostal od Ministerstva země-

dělství Státní zemědělský intervenční fond 
(SZIF) ohledně informačního systému. Priori-
tou ministerstva zůstává zabezpečit informač-
ní systém SZIF nejen v příštím roce, ale i  
v dalších letech tak, aby zemědělci měli jisto-
tu, že vyplácení technicky nic neohrozí. Klíčo-
vým je i požadavek na úspory. »V žádném 
případě proto nepřipadá v úvahu, aby běžely 
souběžně dva informační systémy,« zdůraznil 
ministr Ivan Fuksa. Převádět systém úzce 
spjatý s evropskými dotacemi před koncem 
programovacího období navíc nepovažuje 
vedení ministerstva zemědělství za optimální. 
»Očekávám však, že stávající firma SAP na 
provozování systému v příštím roce nabídne 
výraznou slevu,« řekl Fuksa. Možnost přecho-
du na jiný systém v novém programovém 
období ministr podmiňuje otevřeným výběro-
vým řízením, jehož zásadním kritériem bude 
ekonomická výhodnost a vlastnická práva 
ministerstva zemědělství k tomuto systému. 

Bike konference 2010 
Již tradiční konference se uskuteční 8. 10. na 

brněnském výstavišti v pavilonu P v rámci 
veletrhu Bike Brno. Očekávejme vystoupení a 
přednášky v blocích: I. Novinky v oblasti 
cyklodopravy a cykloturistiky a II. (elektro)
kolo – nejrychlejší dopravní prostředek ve 
městě. První blok bude moderovat Jaroslav 
Martinek z CDV, druhý pak Jakub Ditrich ze 
společnosti ekolo.cz. Registrovat se můžete na 
http://www.bvv.cz/i2000/Kongresy/b-p-cform.nsf/WWW-ConfigForm-Form/F73C?OpenDocument. 
Organizátoři konference upozorňují také na 
změnu termínu, který původně byl 7. 10. 

Bezplatné ošetření stromů 
Máte v obci strom, na kterém se podepsal 

zub času? Žádejte o grant Zdravé stromy pro 
zítřek, který uděluje Nadace Partnerství ve 
spolupráci se Společností pro zahradní a kraji-
nářskou tvorbu. Grant nabízí bezplatné ošetře-
ní stromu kvalifikovanými odborníky, kteří 
vlastní mezinárodní certifikát Evropský arbo-
rista (European Tree Worker). Cílem Zdravých 
stromů pro zítřek je upozornit na potřebu kva-
litní a včasné péče o vzrostlé stromy, jejichž 
hodnota se mnohdy pohybuje až ve statisících 
korun. »Uzávěrka žádostí o bezplatné ošetření 
stromu je 11. 11. Při výběru nebude hrát roli 
velikost stromu ani jeho stáří. Komise se za-
měří zejména na potřebnost odborného zása-
hu, historii stromu a jeho význam pro místní 
obyvatele. Podrobné informace a úplné pod-
mínky udělení grantu najdou zájemci na strán-
kách www.stromzivota.cz ,« uvádí Mirka Dro-
bílková z Nadace Partnerství. Ta také poskyt-
ne více informací o programu na e-mailové 
adrese mirka.drobilkova@nap.cz či na tel. 
čísle 515 903 125.  

(Pokračování ze stránky 2) 

O druhý ročník soutěže Poštovní spořitelna 
Starosta roku je znovu velký zájem. Prestižní 
titul a prémii 0,25 mil. Kč chtějí pro svou obec 
letos získat opět více než dvě stovky přihláše-
ných starostů a starostek malých obcí. Vítěze 
vybere odborná hodnotící komise koncem 
listopadu. »Z celkového množství zaslaných 
nominací máme letos v soutěži 177 nových 
obcí, to už je za dva ročníky 
téměř 400 obcí, kde se lidem 
díky práci starostky či starosty 
dobře žije. To je velmi příjemná 
zpráva,« ohodnotil letošní zájem 
o soutěž Petr Jaroš, výkonný 
ředitel pro obchodní rozvoj a 
strategii Poštovní spořitelny.  

Nakonec se do uzávěrky sešlo 
celkem 212 přihlášek ze všech 
krajů ČR, samozřejmě kromě 
Prahy. Mezi přihlášenými mají 
převahu muži – o titul se letos 
utká 162 starostů a 50 starostek. 
Nejaktivnější byli obyvatelé 
Plzeňského a Středočeského 
kraje (z obou krajů vzešlo shodně 26 nomina-
cí), naopak nejméně nominantů (10) je z Karlo-
varského kraje. 

»Všichni nominovaní starostové a starostky 
jsou ve své práci nadprůměrní, proto musíme 
nasadit laťku pro hodnocení vysoko a o vítězi 
budou rozhodovat detaily. Osobně bych si ale 
přála žít v jakékoliv z nominovaných obcí, 
ocenění si určitě zaslouží všichni,« popsala 

kvalitu došlých nominací Kateřina Bláhová z 
Nadace VIA, manažerka projektu Poštovní 
spořitelna Starosta roku. 

Občané, kteří také zasílali nominace na oce-
nění, popisovali, čím se jejich starosta nejvíce 
zasloužil o rozvoj místa, kde žijí. Soutěž je 
ovšem určená pouze pro obce do 2000 obyva-
tel. Podmínkou bylo připojit k přihlášce ale-

spoň dvacet podpisů osob trvale 
nebo přechodně žijících v dané 
obci.  
Nominace nyní posoudí odborná 
hodnotící komise, která je slože-
na ze zástupců veřejné sféry, 
neziskového sektoru, médií, 
Nadace VIA, Poštovní spořitel-
ny a mediálního partnera soutě-
že regionálního Deníku. Členem 
komise je i zástupce časopisu 
Moderní obec. Pět nejlépe hod-
nocených kandidátů komise 
následně navštíví přímo v obci. 
V listopadu pak bude určen 
vítěz, který na slavnostním pře-

dání obdrží titul Starosta roku 2010, finanční 
prémii 0,25 mil. Kč pro svou obec a originální 
Rychtářské právo – žezlo, které kdysi sloužilo 
jako odznak rychtářské moci. 

Soutěž Poštovní spořitelna Starosta roku 
vyhlašují Poštovní spořitelna a Nadace VIA, 
mediálním partnerem soutěže je regionální 
Deník. Více na www.nadacevia.cz nebo 
www.postovnisporitelna.cz .                        ( t z )   

Loňská Starostka roku Vladi-
slava Moravčíková ze středo-
českých Oplan.      Foto: archiv 

Ratměřice.                                  Foto: web obce 
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Semináře v Hostětíně 
Centrum Veronica Hostětín nabízí další akce 

pro odbornou veřejnost I další zájemce. Už 30. 
9. ve Zlíně a poté 1. 10. ve Vsetíně uspořádá 
seminář Pasivní domy (více informací na  
http://hostetin.veronica.cz/408/planovane_akce/720). 
Zaujmout může rovněž seminář Solární kolek-
tiry i pro vás! v neděli 3. 10. v Hostětíně. Se-
minář je určen zájemcům z řad veřejnosti, 
kteří se zajímají o možnost využívat energii 
slunce nebo uvažují o instalaci solárních  
kolektorů (více informací na adrese  
http://hostetin.veronica.cz/408/planovane_akce/729).  

Obce a města proti hazardu 
V Poslanecké sněmovně se uskutečnil semi-

nář na téma Současná role měst a obcí při 
regulaci hazardu, jejich slabé stránky a hrozby 
stávajícího legislativního uspořádání. Za Svaz 
měst a obcí ČR tam vystoupil jeho předseda, 
europoslanec Oldřich Vlasák. »V současnosti 
hazard dospěl tak daleko, že se u nás prosází 
asi 130 mld. Kč, přičemž na výhrách se vypla-
tí 98 mld. Kč. Tyto sumy se realizují v práv-
ním prostředí vytvořeném před 20 lety, ačko-
liv je zřejmé, že agresivita hazardních her a 
nové technologie dávno předběhly svou právní 
regulaci. Po mnoha diskusích prošel Poslanec-
kou sněmovnou letos na jaře návrh novely 
zákona o loteriích, který dával obcím pravo-
moc omezit či zakázat provoz všech hazard-
ních her na svém území. Bohužel, zákon po 
odsouhlasení Senátem nebyl podepsán prezi-
dentem republiky, a jelikož bylo po volebním 
období, nemohlo být jeho veto přehlasováno. 
Věřím, že všichni účastníci semináře chápou 
stávající situaci měst a obcí a budou se snažit 
napomoci k tomu, aby byla dána jasná pravi-
dla pro fungování hazardu,« uvedl mj. na 
semináři Oldřich Vlasák. 

PER S ONÁLI E 

Změny v čele Plzeňského kraje 
Novým hejtmanem Plzeň-
ského kraje je od 9. 9. 
2010 Bc. Milan Chovanec 
(40, ČSSD). V této funkci 
vystřídal dosavadní hejt-
manku doc. MUDr. Mila-
du Emmerovou, Csc., 
která po úspěchu v letoš-
ních parlamentních vol-
bách dala přednost práci  
v Poslanecké sněmovně. 

Milan Chovanec dosud zastával funkci ná-
městka hejtmanky pro ekonomiku. Zastupitelé 
kraje rovněž zvolili Martina Zrzaveckého 
(ČSSD), který doplní uvolněné místo v devíti-
členné krajské radě. Novým prvním náměst-
kem se místo Milana Chovance stane dosa-
vadní náměstek pro dopravu Jaroslav Bauer 
(ČSSD), novým náměstkem zvolili zastupitelé 
radního pro školství Jiřího Stručka (ČSSD). 

Svaz knihovníků a informačních pracovníků 
ČR (SKIP) chystá na dny 4. až 10. 10. 2010 už 
14. ročník Týdne knihoven. Letošní motto akce 
bude znít: Knihovna pro všechny. V centru  
zájmu SKIP jsou především pravidelní uživate-
lé služeb knihoven, ovšem letos se pro každou 
cílovou skupinu připravuje jiný program. Cí-
lem aktivit knihoven na podporu knih a čtenář-
ství je nabídnout atraktivní využití volného 
času nejen novým čtenářům, ale pečovat hlav-
ně o věrné stávající čtenáře. 

Týden knihoven začíná 4. 10. celostátní akcí 
Velké říjnové společné čtení (VŘSČ) aneb 
Pocta Karlu Hynku Máchovi, od jehož naroze-
ní uplyne na podzim 200 let. Organizátoři Týd-
ne knihoven doporučují VŘSČ zahájit ukázkou 
z libovolného díla našeho velkého romantické-
ho básníka. Knihovny k výročí narození K. H. 
Máchy (*16. 11. 1810) připravují desítky akcí. 

Společnými aktivitami budou ve čtvrtek  
30. 9. vyhlášení Knihovny roku 2010, v pátek 
1. 10. knihovnický happening v Turnově a  
v pondělí 4. 10. Velké Říjnové Společné Čtení 
aneb Pocta Karlu Hynku Máchovi.  

Registrace akcí Týdne knihoven 2010 – stej-
ně jako loni – průběžně probíhá na adrese 
http://old.stk.cz/skip/TK/  . 

»Předpokládáme, že vznikne celá řada velmi 
zajímavých aktivit a výstupů, a prosíme již 
teď, zaregistrujte včas své akce, posílejte nám 
elektronické pozvánky či informace o plánu i 
průběhu a především odkazy na webové adre-
sy, kde z akcí budou zprávy, fotografie apod. -
A publikujte, publikujte, publikujte!« sděluje 
SKIP. Motto Týdne knihoven přitom podle 
svazu není žádné dogma a vítá se iniciativa 
všech knihoven, i těch, které se případně roz-
hodnou pro téma jiné.                                  ( t z )   

Urbanisticko-architektonická soutěž o Cenu 
Petra Parléře má po včerejšku za sebou už 
osmý ročník. Její organizátor – Společnost 
Petra Parléře, o.p.s., každoročně oslovuje men-
ší sídla s nabídkou, aby do soutěže navrhla svá 
veřejná prostranství či veřejné budovy, které by 
měly být revitalizovány. Z došlých návrhů 
hodnotitelská rada vybere ty, které nejlépe 
vyhovují poslání soutěže, a 
formou soutěže vyzve archi-
tekty k jejich zpracování  do 
podoby architektonické stu-
die. Je přitom na architek-
tech, které z nabízených 
návrhů si vyberou. Do letoš-
ního ročníku soutěže se re-
gistrovalo 52 architektů, 
přičemž 14 z nich dodalo 
soutěžní návrhy. Poprvé za-
sedli v hodnotitelské radě s 
předními českými architekty 
i představitelé měst, jejichž 
zadání se stala předmětem 
soutěže. O přízeň soutěžících 
se ucházela náves v městské 
části Mostu-Vtel-no, Dolní 
náměstí v Odoleně Vodě a 
barokní zámek a okolí rotun-
dy sv. Kateřiny ve Znojmě.  

Ceny byly včera předány  
v reprezentačních prostorách 
Rezidence primátora hl. m. 
Prahy Pavla Béma, který převzal nad soutěží 
záštitu spolu s ministrem pro místní rozvoj 
Kamilem Jankovským. V rámci slavnostního 
ceremoniálu byly představeny a členy hodnoti-
telské rady komentovány vítězné a postupující 
studie. »Tato soutěž ukazuje, že architektura 
není jen jakási nadstavba pro soukromé domy, 
ale že je v našem společném veřejném prostoru 
naléhavě zapotřebí. Veřejný prostor si zasluhu-

je péči a přemýšlení, jinak je devastován,« řekl 
pražský radní Milan Pešák, který ceny předal.  
Podle předsedy hodnotitelské rady Ing. arch. 
Pavla Hniličky vnáší soutěž o Cenu Petra Par-
léře architekturu do našeho běžného života, ze 
kterého se na dlouhou dobu vytratila. 

Hodnotitelská rada nakonec rozhodla o neu-
dělení první ceny, což se stalo vůbec poprvé  

v celé historii Ceny Petra 
Parléře. Nebylo to proto, že 
by posuzované návrhy nemě-
ly potřebnou kvalitu, ale 
spíše proto, že nezískaly 
jasnější a přesvědčivější pod-
poru celé poroty, která nako-
nec rozhodla udělit dvě druhé 
ceny a jednu třetí. 
První 2. cenu ve výši 100 ti-
síc Kč získali Ing. arch. Mar-
tin Čeněk a Ing. arch. Petr 
Synovec za projekt úpravy a 
dotvoření Dolního náměstí  
v Odoleně Vodě. Druhá  
2. cena též ve výši 100 tisíc 
Kč patří Ing. arch. Gabriele 
Elichové a Ing. arch. Martinu 
Elichovi za řešení prostoru 
návsi v městské části Most- 
-Vtelno. 3. cenu a Cenu Mi-
nisterstva pro místní rozvoj si 
odnesli Ing. arch. Jakub Sva-
toň a Ing. arch. Eva Brandová 

za přístup k řešení Dolního náměstí v Odoleně 
Vodě. Patří jim i odměna 50 tisíc Kč. 

Zahájení příštího ročníku soutěže se plánuje 
na 3. 1. 2011, náměty z oslovených sídel by 
měly být shromážděny do 4. 2. 2011. Společ-
nost Petra Parléře plánuje tentokrát vybídnout 
radnice k tomu, aby jako zadání pro architekty 
navrhovaly nejen svá veřejná prostranství, ale 
také historické budovy a koupaliště.           ( r š )  

Cena Petra Parléře poprvé bez jasného vítěze 

Knihovna pro všechny – i ve vaší obci? 

Artefakt Ceny Petra Parléře z dílny 
akad. sochaře Jiří Plieštika letos 
nepřipadl nikomu.  
Foto: archiv Společnosti Petra Parléře 

Milan Chovanec.  
         Foto: archiv 
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